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Ministerstvo školství předsta-
vilo začátkem února nové po-
jetí, jak se bude na základních
školách učit informatika. Do-
jde k navýšení hodin a změnu
zaznamenají i další předměty,
ve kterých se budou více využí-
vatmoderní technologie a roz-
víjet digitální gramotnost.
Proč je revize informatiky tak
žádoucí a jak k ní školy přistu-
pují? Více o novinkách hovoři-
la Štěpánka Baierlová, učitel-
ka matematiky a robotiky na
Základní škole v Sušici.

Co je z vašeho pohledu
na revizi informatiky
to nejpodstatnější?

Pro mne je určitě nejzásad-
nější navýšení hodinové dota-
ce, na to jsme čekali již dlou-
ho. Stávající počet hodin už
dlouhou dobu neodpovídal
současnému světu, v tomhle
směru nám ujížděl vlak. Jsem
ráda, že nastala změna a mů-
žeme výuku více přizpůsobit
potřebám 21. století.

Co se skrývá pod pojmem
informatické myšlení, jež
se má u dětí víc rozvíjet?

Jde o obecné užitečné postu-
py, které mohou pomoci ko-
mukoli z nás vypořádat se s vý-
zvami reálného života. Nezna-
mená to, že teď školy začnou
ze všech dětí vychovávat pro-
gramátory. Spíše je budou
více vést k logickémuuvažová-
ní a schopnosti efektivně řešit
nejrůznější problémy.

Jsou podle vás školy na
nové pojetí informatiky
připraveny?

Některé školy začaly algorit-
mizaci a programování zařazo-
vat již nyní, jiné rozvíjejí digi-
tální gramotnost svých žáků
v různých předmětech. Bude
to hodně rozdílné škola od
školy. To, že je nutná změna,
asi podvědomě cítí každý
z nás učitelů, svět se mění a je
potřebaměnit i školství a způ-
soby vzdělávání. Nyní je potře-
ba školy dobře informovat
a nabídnout jim pomoc tak,
aby změny nebyly formální.

Co bude pro školy prvním
krokem?

Nutno říct, že na přípravu
mámedva roky, pro druhý stu-
peň dokonce tři, to je myslím
dostatečná doba, abychom si
to na školách dobře nastavili.
Učitelé informatikymají k dis-
pozici nové učebnice, mohou

je studovat a zkoušet aktivity
zařazovat do výuky. Na někte-
rých školách se osvědčilo za-
čít s novou informatikou v růz-
ných kroužcích a klubech. Je
to ideální místo, kde můžeme
s dětmi zkoušet něco nového,
protože jich tam je méně a ti,
kteří se do kroužku přihlásí,
většinou mají zájem.

Nově se má začít vyučovat
i programování her nebo
robotika. Mají na to školy
dostatečné vybavení?

V tombudou určitě potřebo-
vat finančně podpořit, aby si
mohly rozšířit potřebné vyba-
vení, robotické pomůcky či
mobilní učebnu. Zároveň se
ale dá začít i s málem. Infor-
matické myšlení se dá částeč-
ně rozvíjet i bez počítačů, kaž-
dá hodina se nemusí odehrá-
vat v počítačové učebně. Exis-
tují webové aplikace, které
jsou zdarma a pro začátky pro-
gramování ideální, těch mož-
ností je opravdu hodně a kaž-
dá škola si může najít cestu.

Comůže pomoci učitelům
se na změny připravit?

Pedagogové budou jistě po-
třebovat kvalitní vzdělávací
programy,mentorskou podpo-
ru a výukové materiály. Velmi
důležité bude i komunitní sdí-
lení a podpora. Je fajn vědět,
že se mohu na kolegy v regio-
nu obrátit, žemůžeme problé-
my řešit společně. Pomoci by
měl i nový web revize.edu.cz,
který společně s minister-
stvem spustil Národní pedago-
gický institut a kde jsou všech-
ny důležité informace na jed-
nommístě.

Jak školáci rozumějí
digitálním technologiím?
Děti sice vyrůstají s mobilem
v ruce, ale spousta z nich vyu-
žívá mobilní technologie jen
povrchně – nerozumí základ-

ním principům, podceňují
bezpečnost, používají techno-
logie spíše jen ke hrám a zába-
vě, protože jim nikdo ne- uká-
zal jinou cestu. Bude na učite-
lích všech předmětů, aby-
chom dětem ukázali zajímavé
nástroje a aplikace, které mo-
hou využít nejen v našich
předmětech, ale které jimmo-
hou být užitečné i v běžném ži-
votě.

A jak změnu vítají rodiče?
Nesetkáváte se někdy
s názorem, že děti
u moderních technologií
tráví příliš mnoho času?

Myslím, že v tuhle chvíli ro-
diče o změnách moc nevědí.
Bude na nás, abychom nut-
nost změn náležitě vysvětlova-
li. Pokud mezi školou a rodiči
panuje důvěra, nebude pro-
blém ani s vysvětlením, ani
s přijetím změn v této oblasti.
V dnešním digitálním světě
budou děti vždy trávit čas
u moderních technologií.
Nám zbývá je naučit, aby tech-
nologie využívaly smysluplně
a bezpečně.

Jste nositelka učitelské
ceny Global Teacher Prize,
kromě práce ve škole
vedete i volnočasové
kroužky. Co vás na učení
nejvíc baví a kde hledáte
inspiraci?

Baví mne společnost mla-
dých lidí. To, jak spolu objevu-
jeme, zkoušíme, hledáme
nové a nové cesty. Učím a záro-
veň se učím, naše práce mi
dává smysl. A kde hledám in-
spiraci? V komunitách. Už ně-
kolik let se na konci léta účast-
ním Školy učitelů informati-
ky v Lipnici nad Sázavou. Je to
náročných deset dní plných in-
spirace, vzájemného sdílení,
a hlavně skvělých lidí, kteří
mají zájem náš obor stále ně-
kam posouvat. HANA ŠTIKOVÁ

Každý rok dostane 35 tisíc pa-
cientů umělý kloub. Jde o nej-
zmapovanější i nejúspěšnější
operaci 20. století. Endoproté-
zy jsou stále dokonalejší. Brzy
budou i „chytré“. Schopné
rozpoznat infekci, a dokonce
i samy zahájit léčbu. „Zbývá
dotáhnout některé funkce
senzorů a napájecí systém,
který vydrží fungovat dvacet
i více let,“ říká profesor David
Jahoda, šéf Centra ortopedie
kliniky Iscare. Čtěte nové vy-
dání týdeníku Téma. MET

Štěpánka Baierlová ARCHIV

Mňága má šňůru
Kapela Mňága a Žďorp
uspořádá od 20. března
do 29. května jarní turné.
Odehraje jedenáct koncer-
tů, které bude streamovat
živě. Každý bude jiný a na
každém vystoupí minimál-
ně jeden host. Například
Jaromír Nohavica, Karel
Plíhal či Meky Žbirka.

Rosák slaví 50
Moderátor Jan Rosák osla-
ví dnes padesát let za mik-
rofonem Dvojky. Český
rozhlas Dvojka proto při-

pravil speciální vysílání,
které vyvrcholí pořadem
Šťastnou cestu po 13. hodi-
ně. K výročí přijde Rosáko-
vi popřát a zavzpomínat
mnoho hostů. Moderová-
ní se ujme Jan Čenský.

Přihlaste projekty
Asociace společenské od-
povědnosti pořádá pátý
ročník Cen SDGs, které
oceňují inovativní projek-
ty, jež naplňují globální
cíle a mění Česko i svět
k lepšímu. Do Cen SDGs
se lze přihlašovat do
31. března na a-csr.cz. MET

Štěpánka Baierlová

Patří mezi průkopnice školní
robotiky u nás, kromě ní učí
na ZŠ v Sušici i matematiku.

● Je aktivní v učitelských ko-
munitách a dobrovolnických
skupinách, jako je Google
EDU Group ČR a Učíme
on-line. Podporuje pedago-
gy v rozvoji a zapojení digi-
tálních technologií do výuky.

skvělých knižních
novinek

www.velkyctvrtek.cz

od 18/3/2021 ve vašem knihkupectví
nebo na kosmas.cz

HITY
JARNÍ SEZÓNY

KOMERČNÍ SDĚLENÍ

Krátce

„Děti teď s mobilem
vyrůstají, ale hlubší
znalosti jim chybí“

Týdeník Téma.
Nové „chytré“ klouby


